
سیدمصطفی میرسلیم: 
با  این سیاست ها مهار گرانی سخت است 

برای نجات گمراهان گرفتار در »توئیتر« به این شبکه 
اجتماعی آمده ام

مصطفی میرسلیم، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
نماینده مجلس یازدهم و عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
اسلامی، از جمله فعالان فضای مجازی است که اغلب مواضع 
او واکنش برانگیز بوده و بازتاب های انتقادی در پی داشته 
است. آخرین موضع گیری وی نیز به اظهارنظر در خصوص 
مناظره اش با رشیدی کوچی دیگر نماینده مجلس در خصوص 
خودروهای تولید داخل باز می گردد که مخالفت با آن را 
مخالفت با رهبری دانسته و بسیاری از جمله مهدی فضائلی، 
عضو دفتر حفظ و نشر آثار مقام معظم رهبری به این گفته وی 

انتقاداتی را نیز وارد کردند. 

  طرفدار فیلترینگ هستم
سیدمصطفی میرسلیم درباره تناقض موجود بین فعالیت 
خود و برخی مسئولان در شبکه اجتماعی توئیتر همزمان با 
فیلتر این پیام رسان برای مردم گفت: این یک ممیزی است و در 
حال حاضر سکوهای داخلی ما دارند کار می کنند و خیلی خوب 
انتشار می دهند ضمن اینکه در توئیتر هم موارد خلاف هم موارد 
خوب، وجود دارد و باید جلوی موارد خلاف را بگیرند. وی علت 
فیلترینگ توئیتر را در این دانست که اکثر محتوای آن به ضرر 
کشور است و تصمیم گرفته شده جلوی این محتواها، صافی 
گذاشته شود. مسئولان هم برای اینکه به آنها که در تله دشمن 
افتاده اند هشدار دهند از توئیتر استفاده می کنند. وی در پاسخ 
به این سوال که شما برای نجات گمراهان گرفتار در توئیتر در 
این شبکه اجتماعی فعال هستید؟ گفت: بله، طبیعتا. ما موظیم. 
کار توئیتر اغواگری است. من به توئیتر می آیم تا به آنهایی که 
فکر می کنند مخالفتی با من دارند بگویم شما مخالف نیستید، 
شما اغوا شده اید. وی خود را طرفدار فیلترینگ معرفی کرد و 
افزود: ممیزی لازم است زیرا ما نمی توانیم در را باز بگذاریم، 
مردم هم برای انجام کار درست می توانند از فیلترشکن استفاده 
کنند. نماینده تهران در مورد قالیباف بیان کرد: با اینکه به رئیس 
شدن ایشان اعتقاد نداشتم ولی برای اینکه به ایشان کمک 
کنم یک روز پیشنهادهای خودم را به ایشان مطرح کردم و 
گفتم خوب است از این افرادی که با تجربه و مطرح هستند 
استفاده مشورتی شود، شما گروه های مختلف مشورتی برای 
خودتان تشکیل دهید وقبل از اقدام از نظرات مشورتی اینها 
استفاده کنید. ایشان با افرادی که سرشناس تر بودند چندین 
جلسه گذاشتند ولی بعد دیگر متوقف شد. یعنی رئیس مجلس 
و هیات رئیسه از بنیه مشورتی کارشناسی صاحبنظران که در 
مجلس وجود داشتند، استفاده نکردند. وی در خصوص نگاه 
سلسله مراتبی قالیباف به مجلس عنوان کرد: بله قطعا اینها 
یک مقداری اثرگذار است و حتی من یک موقعی ایراد هم 
گرفته ام. من به ایشان گوشزد کردم که در عین حال که ایشان 
رئیس و فرمانده است، اما نباید درب ببندد تا کسی خارج نشود 
چرا که برخی نمایندگان می خواهند خارج شوند و انسداد به 
وجود بیاورند و این حق شان است، نمی شود به زور در را ببندند 
تا نمایندگان خارج نشوند. این عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درباره نمایندگان مجلس بیان کرد: هنگامی که موضوع 
استیضاح وزیر مطرح شد، آمدند این خودروهای شاسی بلند را 
که به دوسال قبل بر می گشت، به عنوان یک مطلب جدید مطرح 
کردند و اصلا مناسبتی با این نداشت. البته به نظر من یک مقدار 
ویژه خواری در این مساله وجود داشته است و فکر می کنم طبق 
فهرست ما حدود ۱۵۰ نفر ازاین ویژه خواری بهره مند شده بودند 
که البته همه آنها نماینده مجلس نبودند، نمایندگان مستقیم 
درگیر نبودند و به اسم خانواده و اقوام خودرو گرفته بودند. 
میرسلیم در مورد گرانی ها گفت: گرانی ها، مردم را واقعا بیچاره 
کرده و با سیاست هایی که الان توسط دولت اجرا می شود مهار 

گرانی سخت است. 

   دولت موفق به ارائه طرح قانون انتخابات نشد
نماینده تهران در خصوص اصلاح قانون انتخابات اظهار 
داشت: متاسفانه از سال ۹۵ تاکنون موفق نشدیم این قانون را به 
شکل مناسب تری تنظیم کنیم و در نهایت دولت لایحه نداد و 
به صورت طرح در کمیسیون آمد. با اینکه دولت علاقه مند بود 
ولی خوب تاخیر داشت، من در سال ۹۶ و در زمانی که آقای 
رحمانی فضلی، وزیر کشور بودند به ایشان یادآوری کردم در 
حالی که سیاست های کلی به شما ابلاغ شده است چرا آن را 
اصلاح نمی کنید؟ ایشان گفتند مشغول این کار هستیم ولی 
نشان به آن نشان که تا سال ۱۴۰۰ اصلاحیه انجام نگرفت. وی 
با بیان اینکه اصلاحیه کار ساده ای نیست ولی با توجه به اینکه 
سیاست های آن تبیین شده بود، می توانستیم قانون جامع 
مفیدی را تنظیم بکنیم، افزود: از نکات مهمی که در قانون 
اول به آن توجه نشده و این بار هم توجه به آن نشد، موضوع 
حوزه های چند نماینده است، ما در حدود ۱۷۴ حوزه داریم که 
در این حوزه ها یک نماینده برای مجلس انتخاب می شود که 
اینها به لحاظ انتخاباتی مشکلی ندارند )منظور من از منظر 
سیاسی و... نیست( اما برای حوزه هایی که دو تا ۶ نماینده برای 
مراکز استان ها داشتند و به ویژه تهران که دارای ۳۰ نماینده 
است متاسفانه در این طرح اخیر تصمیم گیری درستی انجام 
نگرفت. لایحه دولت آقای رئیسی هم آماده نشد، دولت ایشان 
در این دوسال موفق به آماده کردن لایحه نشد که البته می تواند 
ضعف بنیه کارشناسی را علت این امر دانست، وقتی دولت 
لایحه ای ارائه نکرد نمایندگان در قالب طرح به بررسی این 
موضوع پرداختند و طبیعی است که به طور کلی نمایندگان 
علاقه مند هستند آنچه تصویب می شود تاحدود زیادی متوجه 
منافع آنها هم باشد. نمایندگان موجود ذی نفع هستند و سعی 
می کنند رای خود را طوری دهند که به ضررشان نباشد و این 
امری است که به طور طبیعی اتفاق می افتد. میرسلیم معتقد 
است منهای بخش انتخابات تناسبی که برای تهران پیش بینی 

شده بقیه موارد از بخش های خوبی برخوردار است. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: منطقه خاورمیانه با در اختیار 
داشتن حدود ۶۰ درصد از تولیدات و ذخایر گازی جهان و بیش 
از ۴۰ درصد از تولیدات و ذخایر نفت جهان به عنوان منطقه ای پر 
اهمیت و شاهراهی برای همه کشورهای دنیا محسوب می شود و 
از همین رو است که طی سال ها و حتی دهه های گذشته نیز این 
منطقه همواره دستخوش تحولات مختلفی از قبیل جنگ های 
مختلف بوده است. قدرت های فرامنطقه ای نیز که منافع خود 
را در این منطقه جست وجو کرده اند همواره به انحای مختلف 
سعی در تاثیری گذاری و نفوذ در این منطقه برای پیشبرد اهداف 
خود داشته ا ند. به طور مشخص آمریکا، روسیه و چین ۳ کشوری 
هستند که در تحولات سال های گذشته منطقه تاثیر گذار بوده اند. 
در همین راستا اگر نگاهی به تحولات سال های گذشته بیندازیم و 
به طور معین بحران سوریه را مورد بررسی قرار دهیم خواهیم دید 
که این مساله باعث جولان روسیه و آمریکا به عنوان قدرت های 
فرامنطقه ای بوده است. این در حالی است که هر چند چینی ها 
به عنوان دیگر قدرت فرامنطقه ای در سال های گذشته تاثیرات پر 
رنگی نداشته اند اما از سال گذشته تاکنون آنها نیز به عنوان یک 
قدرت اقتصادی بزرگ به صف بازیگران تاثیر گذار و نقش آفرین در 
تحولات منطقه ای اضافه شده اند. نگاهی به توافق 2۵ ساله ایران 
و چین و توافق چند ده میلیارد دلاری چین با عربستان مؤید 
این امر است. با این حال با خروج آمریکا از منطقه پس از ماجرای 
افغانستان قدرت  های شرقی حوزه نفوذ و تاثیر بیشتری یافته اند و 
درصدد بر آمده اند تا ارتباطات عمیق و گسترده تری با کشورهای 
به خصوص عرب منطقه داشته باشند. چه اینکه در میانه های سال 
گذشته رئیس جمهور چین با حضور در نشست شورای همکاری 
خلیج فارس همگرایی خود با کشورهای منطقه را اعلام کرد و حتی 
در گامی پیش تر موضع امارات متحده عربی مبنی بر حاکمیت 
بر جزایر سه گانه ایرانی تنب کوچک، تنب، بزرگ و ابوموسی 
را نیز تایید و از ایران خواست با آنها همکاری کند. هر چند که 
چینی ها در سفر به تهران اظهارات خود را تصحیح و از مقامات 
کشورمان عذرخواهی کردند، اما اصل موضوع یعنی همگرایی 
چین با کشورهای عربی بر سر جای خود ثابت ماند. حال پس از 
گذشت یک سال گویا روس ها  مسیر طی شده از چینی ها را ادامه 
داده اند و نعل به نعل اظهارات را نیز تکرار می کنند. جالب اینکه 
قدرت های شرقی در نشست با اعراب مواضع آنها را تقویت کرده 
و در نشست با ایران نیز مواضع کشورمان را تقویت می کنند، اما 

واقعیت این است که آنها صرفا در پی منافع خود هستند و در این 
میان محتمل است که با هر کشوری دست دوستی بدهند. البته 
پر واضح است که کشورهای منطقه اعم از ایران و اعراب نیز نگاه 
به شرق خود را تقویت کنند و ارتباطات خود را با چین و روسیه 

افزایش  دهند. 

    نشست مشترک
دوشنبه ۱۹ تیرماه مسکو میزبان نشست مشترک وزیران خارجه 
روسیه و ۶ کشور جنوب خلیج فارس بود. به روایت پایگاه خبری 
الخلیج هدف از این نشست، تقویت همکاری و افزایش تعامل 
بین کشورهای عضو شورای همکاری و روسیه بوده است. چنانکه 
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه در این نشست گفت: 
تداوم همکاری بین کشورهای حاشیه خلیج فارس و مسکو اهمیت 
بسیاری دارد. جاسم البدیوی، دبیرکل شورای همکاری هم ضمن 
پایبندی به کشورهای عضو این شورا به تقویت روابط با روسیه و 
حل و فصل اختلافات، درباره رابطه با جمهوری اسلامی ایران گفت: 
روابط تاریخی با ایران داریم و همیشه دست صلح ما به سوی این 
کشور دراز است. این در حالی است که روز گذشته بیانیه پایانی 
این نشست منتشر شد. در بیانیه پایانی نشست مشترک وزیران 
خارجه روسیه و ۶ کشور جنوب خلیج فارس در مسکو آمده است: 
»وزیران شرکت کننده در نشست از همه تلاش های مسالمت آمیز 
از جمله ابتکار دولت امارات و تلاش های این کشور برای دستیابی 
به حل مسالمت آمیز مساله جزایر سه گانه تنب بزرگ، تنب کوچک 
و ابوموسی از طریق مذاکرات دو جانبه با ایران یا دادگاه بین المللی 
عدالت، براساس قواعد حقوق بین الملل و منشور سازمان ملل متحد 
برپایه مشروعیت بین المللی حمایت می کنند.« نکته اینجاست که 
ایران و روسیه با یکدیگر روابط راهبردی دارند؛ اما با این حال لاوروف، 
وزیر خارجه روسیه بیانیه ضد ایرانی شورای همکاری خلیج فارس را 
تایید و حمایت می کند. البته پیش از این نیز چنین مواضعی از سوی 
رو س ها دیده ایم. در همین راستا روز گذشته سخنگوی وزارت امور 
خارجه مطالب مندرج در بیانیه مشترک کشورهای شورای همکاری 
خلیج فارس و روسیه در خصوص جزایر سه گانه ایرانی را مردود 
دانست. ناصر کنعانی اظهار داشت: این جزایر تعلق ابدی به ایران 
داشته و صدور اینگونه بیانیه ها با روابط دوستانه ایران و همسایگان 
مغایرت دارد. وی افزود: جمهوری اسلامی ایران با تأکید بر استمرار 
سیاست حسن همسایگی و احترام متقابل، توسعه و ثبات منطقه را 

مسئولیت جمعی کشورهای منطقه می داند.

   تمایل کشورهای منطقه به قدرت  های شرقی
یک کارشناس مسائل منطقه در خصوص نشست مسکو و بیانیه 
پایانی ضد ایرانی آن اظهار داشت: اظهاراتی که در بیانیه پایانی 
شورای همکاری خلیج فارس آمده چیز چندان تازه ای نیست و 
کشورهای شورای همکاری خلیج فارس چه در نشست های داخلی 
و چه در نشست های بین المللی مساله جزایر سه گانه را مطرح 
می کنند. احمد دستمالچیان به »آرمان ملی« گفت: زمانی که آقای 
شی.جی.پینگ، رئیس جمهور چین نیز در عربستان حضور یافت، 
این مساله در بیانیه پایانی دو کشور وجود داشت. اما آنچه که مهم 
است امارات با تکرار این موضوع می خواهد در راستای حاکمیت 
بر جزایر سه گانه ایرانی رویه سازی کند و در سایه تکرار حقی در 
این رابطه پیدا کند. سفیر اسبق کشورمان در لبنان و اردن افزود: 
ایران بارها تاکید کرده که این جزایر ایرانی است و هیچگونه دخل و 
تصرفی از سوی هیچ کشوری را نخواهد پذیرفت و اعمال حاکمیت 
می کند. وی ادامه داد: من معتقدم ایران تا کنون در این خصوص 
سیاست انفعالی را داشته در حالی که این درست نیست و باید در 
عرصه سیاسی و بین المللی باید حالت تهاجمی داشته باشد و ادعای 
ناحق امارات را هزینه ساز کند. دستمالچیان تصریح کرد: در شرایطی 
که آمریکا نقش موثر قبلی خود را ندارد طبیعی است که کشورهای 

منطقه به سمت قدرت های شرقی تمایل پیدا کنند.
 

    مساله جزایر 3 گانه برای ایران راهبردی است
یک کارشناس مسائل خاورمیانه در خصوص نشست روسیه و 
کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس بیان کرد: با توجه 
به اینکه نشست شورای همکاری خلیج فارس با حضور روسیه و 
بیانیه ای که علیه ایران و جزایر سه گانه منتشر شده نشان می دهد که 
روسیه پس از چین دنبال نفوذ در کشورهای عرب حوزه خلیج فارس 
است. با توجه به اینکه روابط ایران و روسیه روابط کاملا پایدار در 
حوزه های سیاسی، امنیتی، نظامی و اقتصادی است انتظار نمی رفت 
که روسیه بیانیه غیرواقعی کشورهای حوزه  خلیج فارس را تایید 
کند و در کنار این کشورها قرار گیرد. حسن هانی زاده به »آرمان 
ملی« گفت: با توجه به اینکه مساله جزایر ۳ گانه برای ایران مساله 
راهبردی است ایران تحت هیج شرایطی نمی پذیرد که مساله جزایر 

سه گانه به عنوان ابزار فشار علیه ایران قرار بگیرد. 

3سیـاسـت سال پنجم
شماره   1596

چهار شنبه 
1402 .04 .21
23    ذی الحجه   1444/    12  جولای     2023

a r m a n m e l i . i r

گــــزارش

ذره بین

واکنش کارشناسان به بیانیه پایانی ضد ایرانی نشست مسکو 

ایران موضع تهاجمی بگیرد
   در نشست وزیران خارجه شورای همکاری خلیج فارس و روسیه از موضع امارات در باره جزایر سه گانه ایران حمایت شد

آرمان ملی– مطهره شفیعی: اجازه خروج از عربستان 
به علی اکبر رائفی پور داده نمی شود و او که همواره  اظهاراتش 
حاشیه آفرین بود، اکنون تبدیل به موضوعی شده که بیش ترین 
حاشیه را دارد. علی اکبر رائفی پور، مدرس ایرانی است که به دلیل 
سخنرانی های جنجالی خود در دانشگاه ها درباره دین ها و 
فرقه گرایی، آخرالزمان، مهدویت، شیطان پرستی، فراماسونری و 
توطئه پرآوازه است. برخی از او به عنوان تئوریسین جریان اصولگرا 
یاد می کنند. او موسسه ای به نام »مصاف ایرانیان« تأسیس  کرده و 

مدیریت آن را برعهده دارد. 

   رائفی پور ممنوع الخروج شد
 ۱۹ تیر بود که موسسه مصاف اعلام کرد: »برخی عناصر 
دولت سعودی بر خلاف قوانین بین الملل و عرف دیپلماتیک، 
بدون هیچ توضیح و دلیل قانونی، اقدام به ممنوع الخروجی استاد 
علی اکبر رائفی  پور از خاک عربستان کرده اند. لازم به ذکر است 
آقای رائفی پور که برای انجام حج واجب به صورت کاملا قانونی 
وارد خاک عربستان شده و هیچ عمل مجرمانه ای در آن سرزمین 
نداشته است، در فرودگاه جده از خروج ایشان جلوگیری شده و 
بدون هیچ توضیحی مانع بازگشت ایشان شده اند.« بنابر اخبار 
رسیده اکنون علی اکبر رائفی پور ساکن کنسولگری ایران است و 

همچنان ممنوع الخروجی او ادامه دارد. 

   وزارت خارجه و ارشاد پیگیر است
 سخنگوی وزارت خارجه هم دوشنبه  شب در پاسخ به سؤالی 
درباره خبر منتشرشده در خصوص وضعیت علی اکبر رائفی پور در 
عربستان سعودی و برخی گمانه زنی ها در این ارتباط اظهار داشت: 
وی به عنوان یک شهروند حج گزار ایرانی در پایان مناسک حج و 
 هنگام خروج از فرودگاه جده به دلیلی که هنوز برای ما به درستی 
مشخص نشده است، با مشکل خروج مواجه می شود. ناصر کنعانی 
ادامه داد: بر این اساس سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در 
جده و سفارت ایران در ریاض بلافاصله در تماس و گفت وگو با 

مقامات و بخش های ذی ربط دولت عربستان، موضوع را پیگیری 
کردند و اقدامات حمایتی خود را به منظور رفع مشکل انجام دادند. 
کنعانی با رد برخی مطالب منتشرشده مبنی بر بازداشت رائفی پور 
افزود: وزارت امور خارجه و نمایندگی های ایران در عربستان 
سعودی به طور جدی پیگیر حل وفصل مشکل پیش آمده و 
بازگشت وی به کشور هستند. همچنین وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی اعلام کرد که پیگیر بازگشت علی اکبر رائفی پور به ایران 
است. محمدمهدی اسماعیلی در تماس با رئیس سازمان حج و 
زیارت که در عربستان حضور دارد، بر پیگیری جدی برای بازگشت 
علی اکبر رائفی پور تاکید کرد. در اطلاعیه وزارت ارشاد آمده است 
که »محمدمهدی اسماعیلی با تاکید بر لزوم رفع مشکل ایجاد 
شده برای رائفی پور عنوان کردند که رایزنی های بی وقفه برای 

بازگشت این چهره فرهنگی به کشور در حال انجام است.« 

   توصیه  مصاف چه بود
اطرافیان رائفی پور هم اطلاع دقیقی از دلیل بازداشت او ندارند. 
روز گذشته مسئول دفتر رائفی پور گفت: طرف عربستانی بدون 
هیچ گونه همکاری ای مایل به تحویل گرفتن علی اکبر رائفی پور 
هست، در حالیکه بر اساس موضوع خاشقچی این ها مورد اطمینان 
نیستند و کنسولگری ایران تاکنون اجازه این موضوع را نداده است. 
مهدوی درباره اینکه عربستان هنوز اجازه خروج به رائفی پور را 
نداده، در ادامه اظهار داشت: پاسپورت و ویزای علی اکبر رائفی پور 
با همین نام و به صورت عادی بوده است. رائفی پور همراه با 
شخصیت های مهم و نمایندگان مجلس به عربستان رفته و هنگام 
سوار شدن به هواپیما، طرف عربستانی مانع فقط سوار شدن شده 
و گفته تصویر وی استعلام نمی شود. وی افزود: وضعیت علی اکبر 
رائفی پور در عربستان در خود وزارت خارجه هم بلاتکلیف است 
و امیرعبداللهیان شخصا قرار است با وزیر خارجه عربستان تماس 
بگیرد. مسئول دفتر رائفی پور گفت: به بچه های مصاف و طرفداران 
ایشان گفتیم که فعلا خویشتنداری کرده و پرچم آتش نزنند و 
شلوغ کاری نکنند، چون ما چند هزار نفر در عربستان حاجی 

داریم. چمدان و وسایل ایشان را ما در ایران تحویل گرفتیم. 

   بررسی گمانه های مطرح 
برخی سایت ها گمانه هایی را درباره این اتفاق ذکر می کنند 
به عنوان نمونه به بخشی از یک مصاحبه رائفی پور اشاره دارند که  
او عربستان سعودی را یکی از کشورهای ناقض حقوق بشر خوانده 
و با ضد صهیونیست خواندن کریستیانو رونالدو انتقال او به تیم 

النصر را در جهت اهداف سیاسی می خواند. 

   دیدگاه های رائفی پور
رائفی پور به  عنوان نوستراداموس زنده ایرانی هرگز در راه خلق 
ادعا و جمله های عجیب تنها نیست. ادعاهایی شبیه ادعاهای 
او هر روز مطرح می شوند و به لطف گسترش نفوذ شبکه های 
اجتماعی در زندگی روزمره مردم مورد قضاوت قرار می گیرند 
اما هرگز به پایان نمی رسند. رسانه های مکتوب و مجازی در 
سال های گذشته از موضع گیری های عجیب و گاهی باورنکردنی 
چهره های شناخته  شده سرشار بوده اند. اظهارات او به نحوی 
است که گاهی توهین تلقی می شود. به عنوان نمونه یک روز 
نوشت: »با توجه به آمار بالای تجاوز و تعرض جنسی در سینما 
و افشاگری های روزانه این جماعت علیه هم! به نظر میاد اگر 
کسانی که بهشون تجاوز نشده اعلام کنند کاربردی تر باشه.« 
از سویی نباید به ادعاهای رائفی پور استناد کرد چرا که نادرستی 
برخی از این ادعاها به اثبات رسیده است مانند پیش از انتخابات 
ریاست جمهوری 2۰۱۶ آمریکا و در زمانی که نظرسنجی ها 
هیلاری کلینتون را جلو نشان می دادند، رائفی پور بیان کرد که 
چهار سال است در سخنرانی هایش می گوید رئیس جمهوری 
بعدی آمریکا یک زن است و آمریکایی ها برای »بازی با افکار 
جهانی« یک زن را به ریاست جمهوری می رسانند. با وجود این 
قبیل پیش بینی های نادرست، او قادر بوده  است صدها سخنرانی 
در دانشگاه های ایران برگزار کند. رائفی پور شاید تصور نمی کرد 

روزی در عربستان با حاشیه هایی مواجه شود. 

عربستان تئوریسین اصولگرایان را ممنوع الخروج کرد

انتظار رائفی پور در پشت مرزهای ایران!
      توصیه مصاف: فعلا پرچم آتش نزنید

چالش صداوسیما و وزارت 
ارشاد ادامه دارد

 وزیر ارشاد 5 تیر:
   صداوسیما در حال از دست دادن 

مرجعیت خود است
 وزیر ارشاد 20 تیر: 

حرفم ربطی به بحث های سیاسی ندارد

طالقانی:  یاسمین   – ملی  آرمان 
ظاهرا اختلافات میان صداوسیما و وزارت 
ارشاد که در لایه های زیرین بود، به تدریج 
علنی می شود. ۱۰ خرداد وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی با اشاره به برخی انتقادات 
نسبت به برخی سریال های شبکه نمایش 
خانگی گفت: با توجه به تخصص سازمان 
صداوسیما، اعطای مجوز به سریال های 
بخش نمایش خانگی با تصویب شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به سازمان سپرده شده است. 
اسماعیلی در ۵ تیر هم گفته بود: »امروز 
مرجعیت رسانه ها از مکتوب به مدرن تغییر 
کرده است و به دلیل حجم بالای رقبای داخلی 
و خارجی در حوزه رسانه و تولید محتوا، 
صداوسیما در حال از دست دادن مرجعیت 
خود است.«  یکی از اصلی ترین اختلافات 
میان این دو نهاد بر سر فیلم های شبکه 
خانگی بود. اول تیرماه بعد از جلسه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و اعلام اخبار مربوط 
به تعیین تکلیف وضعیت نظارت بر شبکه 
نمایش خانگی، وزیر ارشاد و رئیس صداوسیما 
به صورت جداگانه در گفت  وگوهای رسانه ای 
درباره این مصوبه صحبت کرده اند که در 
جزئیات  با هم تناقض هایی دارند! وزیرارشاد 
درباره مصوبه اخیر شورای عالی انقلاب معتقد 
است تیتر اخبار مبنی بر اینکه مدیریت صوت 
و تصویر فضای مجازی به صداوسیما واگذار 
شده غلط است و بر خلاف آنچه گفته شده 
عمده مسئولیت مربوط به صوت و تصویر 
فراگیر به وزارت ارشاد اعطا شده است. 
توضیحات محمدمهدی اسماعیلی درباره 
مسئولیت های وزارت ارشاد در حالی منتشر 
شده که رئیس صداوسیما در گفت وگوی 
دیگری که تاکید می کند »مشخصا در حوزه 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر کاربرمحور 
و ناشرمحور به ویژه نمایش خانگی مسئولیت 
تنظیم گری و صدور مجوز تولید و انتشار 

به عهده صداوسیماست.«

    وزیر ارشاد توضیح داد
روز گذشته وزیر ارشاد به ارائه توضیحاتی 
پرداخت.  اظهارات گذشته خود  درباره 
اسماعیلی در پاسخ به سوالی دیگر مبنی بر 
اینکه از قول وی نقل می شود »صداوسیما 
بیننده کمی دارد و درحال از دست دادن 
ببینده خود است.«، گفت: در یک کنفراس 
و همایش علمی که دفتر تحقیقات رسانه ای 
برگزار کرده بود من در مورد چالش رسانه های 
سنتی، مرسوم و متداول مان با فناوری های 
نوین صحبت می کردم. اشاره داشتم درحال 
حاضر فناوری های نو آمده اند و یک بخش 
مهمی از مخاطبان به شبکه های اجتماعی 
منتقل شدند. وی یادآور شد: مثلا به روزنامه ها 
که خود ما متولی اش هستیم، اشاره کردم که 
یک زمانی در تهران و کشور روزنامه ای با ۶۰۰ 
هزار شمارگان داشتیم که 2۰۰ الی ۳۰۰ 
صفحه پیوست آگهی داشت، اما امروز عمده 
روزنامه های ما شمارگان 2 الی  ۳ هزارتایی 
دارند یعنی یک انتقال و مهاجرت مخاطب 
صورت گرفته است در مورد صداوسیما هم 
طبیعی است و این اتفاق ربطی به بحث های 
سیاسی امروز و دیروز ندارد و یک روند طبیعی 
در همه جای دنیاست. اسماعیلی خاطرنشان 
کرد: امروز هر شخصی یک تلفن همراه دارد و 
۴ الی ۵ ساعت وقت خودش را با این گوشی 
می گذراند، اخبارش را هم در گوشی مشاهده 
می کند و حتی ممکن است فیلم و سریالش 
را هم در این گوشی ببیند، بحث در مورد 
تغییر فناوری ها بود. آن چیزی که مطرح شد 
یک سوءاستفاده سیاسی از این حرف ها بود 
من آن موضوع را در موضع خودش گفتم.« 
اسماعیلی با بیان این که من به هیچ عنوان 
مخالف گسترش کسب و کاری های فرهنگی 
نیستم و موظف هستیم این کار را انجام دهیم، 
اظهار داشت: ما مخالف این هستیم که بر 
اساس ندانم کاری و نبود قانون، اتفاقاتی رخ 
دهد که فرزندان و خانواده های ما در معرض 
تهدید قرار بگیرند. ما نمی توانیم بعضا این 
شبکه ها را به راحتی در اختیار خانواده ها 
قرار دهیم. به طوری که نگاه می کنیم حداقل 
ممیزی ها هم صورت نگرفته است. من در 
همان جلسه اشاره کردم و گفتم ما شورای 
نظارت بر نمایش داریم آنجا یک فیلمی که 
قرار است در سینماها به نمایش دربیاید 
به طور ریز دیده می شود اما یک دفعه یک 
حجم چند هزارتایی در طول یک بازه کوتاه 
بارگذاری می شود که حداقل نظارت روی آن 
نیست. حتما باید نظارت باشد و نظارت قانونی 
اعمال شود تا ما بتوانیم این محتوا را به راحتی 

در اختیار فرزندان مان قرار دهیم.

احمد دستمالچیان: ایران تا کنون سیاست انفعالی  داشته و باید ادعای 
ناحق امارات را هزینه ساز کند 

حسن هانی زاده: انتظار نمی رفت که روسیه بیانیه غیرواقعی کشورهای حوزه  
خلیج فارس را تایید کند نباید اجازه داد مساله جزایر ابزار فشار قرار بگیرد


